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Kære læser

Så – omsider – holder du Duborg-Samfundets års-
skri# for 2024 i hånden! Desværre har en række 
uforudsete omstændigheder samt ski#et til et nyt 
trykkeri medført en forsinkelse, som vi beklager. 
Til gengæld indeholder årsskri#et nu også referatet 
fra den seneste generalforsamling, som blev a$oldt 
på Duborg-Skolen den 25. januar 2025. Referatet 
gengives her i årsskri#et i en forkortet udgave. Det 
fulde referat %ndes på Duborg-Samfundets hjem-
meside duborg-samfundet.dk.
I 2024 var det 100 år siden, Duborg-Skolens byg-
ning i Riddergade blev indviet. Og i maj 2025 er det 
100 år siden, at Duborg-Samfundet blev grundlagt. 
I alle årene frem til i dag har Duborg-Samfundet 
ført en omski#elig tilværelse med faser af høj akti-
vitet, a&rudt af faser med stilstand. I bestyrelsen 
må vi nu sande, at Duborg-Samfundets fremtid 
nok vil være præget af omend måske ikke ligefrem 
stilstand, så i hvert fald af mindre aktivitet.
Da Duborg-Samfundet blev grundlagt, var elev-
årgangene relativt små, modsætningerne mellem 
dansk og tysk var store, og de dansksindede i Syd-
slesvig var under pres. Således var sammenhol-
det blandt de dansksindede af mere fundamental 
karakter end i dag. Duborg-Samfundet dannede 
i denne tid et uformelt forum, der fremmede sam-
menholdet mellem tidligere elever og skolen. Det 
uformelle bestod blandt andet i, at det organisa-
toriske arbejde blev gjort af frivillige kræ#er, som 
regel lærere fra skolen, der o#e havde personligt 
kendskab til adskillige elevårgange. Det uformelle 
bestod også i, at samtlige af skolens afgangselever 
automatisk blev optaget i Duborg-Samfundet.
I dag er situationen en anden: Duborg-Samfundet 
kan ikke længere fungere som en uformel sammen-
slutning, da bankerne kun accepterer formelt orga-
niserede foreninger som kunder. Derfor konstitue-
rede Duborg-Samfundet sig som forening i 2020. 
Dertil er der kommet regler om databeskyttelse, 
som gør, at vi ikke længere automatisk kan optage 
nye medlemmer ved blot at overtage adresselister 
fra skolen. Interesserede må derfor aktivt melde sig 

ind i foreningen. Vi har gjort en indsats for at hver-
ve nye medlemmer, men fra hver af de sidste mere 
end 10 årgange har vi i gennemsnit kun ha# en til-
gang på omkring 2 elever ud af over 100. Dog kan 
vi stadig glæde os over opbakning fra ældre årgange 
og over, at tilslutningen til de sidste arrangementer 
for jubilarer har været god.
Den frustrerende lave tilgang af nye medlemmer 
skyldes givetvis også Duborg-Samfundets  mang-
lende synlighed i en verden, hvor konkurrencen 
om den enkeltes opmærksomhed er større end 
nogensinde før. Med vores ret traditionelle pro%l 
(forening, statisk hjemmeside, trykt blad, jubi-
læumsarrangementer) når vi ikke længere yngre 
mennesker, som er vant til at klare nyhedsudveks-
lingen mellem hinanden mere e'ektivt på de socia-
le medier. Duborg-Samfundet er ikke længere det 
oplagte bindeled mellem tidligere elever og skolen. 
Derfor mener vi i bestyrelsen, at tiden er ved at løbe 
fra Duborg-Samfundet i sin nuværende skikkelse. 
Der skal nye og yngre folk til at drive det fremad. 
Bestyrelsens håb var, at der på generalforsamlingen 
ville melde sig nye kræ#er til bestyrelsesarbejdet.
På generalforsamlingen deltog der otte medlem-
mer ud over bestyrelsen på %re. De tilstedeværende 
havde adskillige gode forslag og idéer til, hvordan 
Duborg-Samfundet kunne fornyes, men vi formå-
ede i sidste ende ikke at få nye kræ#er ind i besty-
relsen.
Vi indkalder derfor nu til en ekstraordinær 
generalforsamling den 29. marts 2025 kl. 15 
på Duborg-Skolen med henblik på at opløse 
Duborg-Samfundet som en forening i juridisk for-
stand. Håbet er, at Duborg-Samfundet here#er 
måske kan genopstå som en uformel sammenslut-
ning, hvis bankforbindelse formelt ville ligge under 
skolen, og som kunne være organiseret omkring en 
frivillig arbejdsgruppe.

Bestyrelsen
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Om Duborg-Samfundets 100 års fødselsdag i maj 2025.

I Duborg-Samfundets første årsskri# fra 1926 skri-
ver Duborg-Skolens daværende rektor Andreas 
Hanssen og første formand for Duborg-Samfundet 
følgende om Duborg-Samfundets fødsel:
”Pæretræet i Duborgskolens Gaard stod i Blomst, da 
Duborgsamfundet en stille A!en i Maj 1925 kom til 
Verden. Vi var ikke "ere, end at vi alle kunde være 
paa Lærerværelset. Men alligevel #k vi en A!en ud 
af det, #k valgt en Bestyrelse, der allerede har ski!et 
Udseende, og vedtaget Love. Det var vel nærmest rent 
tilfældigt, at Samfundet blev et Barn af Vaaren; men 
derfor kan man jo godt tage det som et ydre Tegn paa 
Ungdommens Livskra!, som man ingen Steder og slet 
ikke her kan være foruden. Det var ogsaa noget i den 
Retning, der blev talt om af kloge og besindige Mænd 
paa Samfundets første Fødselsdag.”

Andreas Hanssen skriver også om de kommende 
årsskri#er:
”Hvert Aar i December skulde det gerne komme – som 

en Hilsen til Duborgsamfundets Medlemmer – af og til 
med et ”Visdomsord” til de selvkloge – og af og til med 
en lille munter Melodi - alt baaret af den fælles Følelse 
af, at denne Skole i en vis Betydning er vor Bostavn, selv 
om vi færdes langt derfra, ja selv om vi færdes saa langt 
borte, at ingen ydre Tilbagevending mere er mulig.-Vi 
lægger ud med et godt Haab. Når vi hjælpes ad, skal 
denne lille Skude nok klare sig. Vi venter at høre fra vo-
res Medarbejdere og Venner!

Med hilsen til Duborgsamfundets Medlemmer!

Eders hengivne Andreas Hanssen.”

Siden da er der (ydt meget vand i Ejderen, og ver-
den har forandret sig meget i tidens løb, men der 
er siden 1926 udkommet ialt 78 årsskri#er a&rudt 
af 2 pauser. Hvordan det går videre, vil tiden vise, 
men ”langt borte” har i dag ikke længere samme 
betydning som i 1926, ikke mindst på grund af de 
sociale medier, så Duborg-Samfundets betydning 
har derfor også ændret sig. 

Årsberetning 2023-2024 – Duborg-Skolen

I skoleåret 2023-2024 startede vi igen med at mod-
tage nye elever i 7. og 11. årgang samt nytilkomne 
fra øerne, der startede i 9. klasse og blev indlogeret 
på kollegiet. Derudover modtog vi nogle enkelte 
elever fra Danmark, som tager deres 10. klasse på 
Duborg-Skolen og som enten bor hos sydslesvigske 
gæstefamilier eller på Ungdomskollegiet. 
Alle nye elever %k en studiepilot tilknyttet, så 
overgangen til Duborg-Skolen blev gjort så smidig 
som muligt. I Fællesskolen har 7. klasserne kon-
taktelever fra 10. årgang som samarbejdspartnere 
til at hjælpe dem på vej på Duborg-Skolen. Ellers 
bød skoleårets start på hytteture og lejrskoler, og 
som noget nyt havde 11. årgang en aktivitetsdag i 
samarbejde mellem Duborg-Skolen, SdU og bibli-
oteket. Der var gys, streetbasket og gra)ti på dags-
programmet, og vi sluttede af med en optræden i 
poetry slam med to af Danmarks bedste udøvere af 
poetry slam.

Skoleårets sociale aktiviteter var blandt andet 
præget af gymnasiefester, der blev et hit blandt 
eleverne. I Fællesskolen var der idrætsaktiviteter, 
fastelavn og gallafest for afgangseleverne; ligesom 
der var diverse overnatningsarrangementer på 
Duborg-Skolen for nogle af årgangene, og vi gen-
nemførte igen det årlige tværskole naturfagssamar-
bejde mellem Sild danske skole, Før danske skole og 
Duborg-Skolen. Ligeledes var der stor opbakning 
til skolens adventsfest og forårscafe, hvor musik- og 
kunsthold udstillede og spillede. Ved adventsfesten 
var der derudover en masse boder og aktiviteter for 
børn og voksne.
Skolens elever har igen i år engageret sig meget i 
Operation Dagsværk, hvor eleverne arbejdede en 
dag til fordel for et godt projekt, og dette var også 
udgangspunktet, da to elever arrangerede Pink 
Power-dag, hvor det indsamlede pengebeløb skulle 
gå til hjælpearbejde i Sierra Leone. Ved begge ind-

Invitation til jubilarer.

Duborg-Skolens dimission 2025 "nder sted fredag den 4. juli kl. 15.

I forbindelse med dimissionen inviterer Duborg-Samfundet alle jubilarer til ka'e og kage i festsa-
len samme dag fra kl 14. E#er ka'en vil der være mulighed for at overvære dimissionen.

Vi beder om tilmelding senest den 30. juni pr. brev, mail eller telefon til
Gunnar Dyrvig

Friedrichstal 38a, D-24939 Flensborg 
email: gdyrvig@aol.com, Tlf.: +49 461 41714
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samlingsarrangementer var elever fra alle årgange 
samlet om at gøre en indsats til fordel for andre.
For eleverne var der også oplæg fra DrugRebels, 
hvor et hovedbudskab var, at man skal være en 
god ven og turde at sige fra, når noget ikke går, 
som det skal være. Det var et enormt spændende 
oplæg, der gav afsæt for gode samtaler i klasserne. 
Det præventive arbejde fylder i det hele taget en del 
på Duborg-Skolen, hvor vores Skolesocialarbejder 
sørger for oplæg og foredrag om alt fra misbrug til 
omgang med sociale medier og meget mere.
På alle skoledage bliver der naturligvis leveret god 
undervisning, der er en del af skolens DNA og der 
er elevernes læring og relationen mellem elev og læ-
rer vigtige ingredienser. Men der bliver også plads 
til oplæg fra eksterne parter og alumner. Således af-
holdt vi igen i e#eråret 2023 vores alumnedag, hvor 
ca. 20 tidligere elever, der arbejder rundt omkring 
i verden, havde taget fri fra arbejde for at fortælle 
om deres karriere og deres valg, fejlvalg og omvalg. 
Det var igen en god dag, hvor eleverne tager med 
sig, at vejen ikke altid er lige og jævn. Årets virk-
somhedsdag var ligeledes en succes med %rmaer 
fra vores lokalområde på begge sider af grænsen 
præsenterede sig og lod eleverne stille spørgsmål 
til virksomhederne med henblik på at udvide ele-
vernes horisont og som et led i at kvali%cere deres 
kommende karrierevalg.
Ad (ere omgange havde vi kommende elever i bro-
bygning. Det var kommende 11. årgang, der prøve-
de kræ#er med gymnasiet og dets forskellige fag, og 
det var kommende 7. årgang, der mødte hinanden 
for første gang, og så havde vi eleverne fra Sild og 
Før på besøg, så de også kan føle sig godt klædt på 
til det kommende skoleår.
For såvel fællesskolen som gymnasiet var der stu-
dierejser og klasserejser som en naturlig del af un-
dervisningen i fagene. Derudover var der i (ere 
fag ekskursioner til fx Vadehavet, Flensborg *ord, 
Hamborg og Frueskoven. I gymnasiet var det igen 
muligt at tilmelde sig vores udvekslingsrejser, hvil-
ket betød, at skolen sendte elever og undervisere 
til USA, Bretagne og Bolzano og modtog elever og 

kollegaer fra de samme steder. Det er altid spæn-
dende at forestå en udveksling, og det er tydeligt, at 
eleverne både er udfordret af og glade for sådanne 
udvekslingsrejser.
E#er skole er der heldigvis også mulighed for at 
være på Duborg-Skolen. Vi har i dette skoleår til-
budt frivillig håndbold, og vi deltog med to hold 
i gymnasieturneringen i DK. Vi sluttede sidst i 
begge puljer, men eleverne havde en fantastisk god 
dag, og de glæder sig allerede til næste års turne-
ring. Hen imod skoleårets afslutning blev der af-
holdt so#ballturnering for klasserne, og skoleåret 
bød også på volleyball- og badmintonturnering for 
eleverne.
På den pædagogiske side har vi ha# oplæg om kun-
stig intelligens i undervisningen samt om inklu-
sion. Det er helt sikkert emner, der vil in(uere på 
undervisningen i de kommende år.
Gode inputs til undervisningen %k vi også af et 
internt udvalg, der præsenterede underviserne for 
ideer til udvikling af undervisningen. De ideer ar-
bejder vi videre med til glæde og gavn for eleverne 
og for at gøre en god undervisning endnu bedre.
Sidst i juni %k 124 elever sat hue på hovedet på 
Duborg-Skolens balkon, hvor eleverne blev fejret 
på behørig vis. Ugen e#er a$oldt vi dimission og 
udleverede legater, men for første gang i form af et 
todelt arrangement, der gav en afslappet og nærvæ-
rende stemning.
I Fællesskolen dimitterede 20 ESA elever og 
48 MSA elever. Dimissionen blev a$oldt den 
15.07.2024 og var en vellykket og hyggelig afslut-
ning for vore Fællesskoleelever deres familier og 
skolens personale.

Dimissionstale den 5.7.2024 – Duborg-Skolen

Kære dimittender 
Tillykke med studentereksamen! 

I ser bragende godt ud, og I har fortjent at blive fej-
ret på behørig vis e#er tre år i gymnasiet og ca. 13 
års tilknytning til Skoleforeningens daginstitutio-
ner og skoler. I kan sænke skuldrene og slappe af 
og nyde dagen, og jeg håber, at I vil være med til at 
fejre jer selv og hinanden.
Vi har i tre år fulgtes ad igennem gymnasiet. Nogle 
af jer har jeg hørt meget om undervejs, og andre har 
jeg talt en del med af forskellige grunde, og atter 
andre har jeg blot set ved morgensamlinger eller 
hilst på på gangene, men vi har, uanset hvordan vi 
vender og drejer det, tilbragt tre år sammen her på 
Duborg-Skolen.
I jeres tid i gymnasiet har I selvfølgelig lært og gjort, 
hvad I skulle, og I har knoklet, grædt og grint, men 
det, der derudover er med til at gøre jer særlige, er, 
at I har repræsenteret skolen i alle mulige sammen-
hænge som elevambassadører og rundvisere for 
særlige grupper. I har været i Danmarks Radio, har 
optrådt på TV2 News og har vist Slesvig-Holstens 
undervisningsminister, Karin Prien, rundt på jeres 
skole og fortalt om, hvordan vi gør tingene her på 
Duborg-Skolen. Og ved de lejligheder %k I vist, at 
Duborg-elever bevæger sig hjemmevant i to kultu-
rer, og det er en styrke, I altid bærer med jer.
I har været med til Operation Dagsværk, har orga-
niseret Pink Power-dag for Sierra Leone og delta-
get i demonstrationer mod højreradikalisme og for 
mangfoldighed.
Tak for det!
Jeres gysertunnel ved adventsfesten imponerede. 
Der var kø i mere end to timer, hvor folk valgte 
at betale for at blive gjort forskrækket af jer nede i 
Duborgs kælder. 
For nylig lavede I så også en halløjdag, hvor I havde 
gjort det nærmest umuligt at komme ind på sko-

len. Selv parkeringskælderen havde I blokeret med 
en traktor af ældre dato. Det gav lidt problemer i 
tra%kken omkring skolen, men det gav også smil på 
læberne at se forskellige personer mase sig igennem 
jeres afspærringer.
Og i en helt anden kategori gør det mig stolt, når 
jeg ser jer lede Frilu#smødet her i Flensborg i suve-
ræn stil, uanset om det regner eller ej. 
Det har kort sagt altid været en fornøjelse at være 
sammen med jer – og endda også til bingoa#en, 
selvom jeg måtte nøjes med en meget beskeden 
præmie.
Og nåh ja, så vil jeg også huske en af jer for på to 
meters afstand at smashe mig i maven med en vol-
leyball i idrætsundervisningen og bare grine af det 
og sige: ”Hov!”
Kære dimittender
I har været gymnasieelever i en tid, hvor kunstig 
intelligens har gjort sit indtog. Jeg er helt klar over, 
at den kan løse mange opgaver, og jeg ved også, at 
den har løst nogle af jeres opgaver undervejs i gym-
nasietiden. Derfor er kunstig intelligens uden tvivl 
en udfordring for undervisningen i det daglige og 
for jeres læring.
Når man laver en opgave selv, er der mulighed for at 
lære noget, for dygtiggørelse, erfaringsindsamling 
og mestring, mens en opgave, der er løst alene ved 
et par stikord og kunstig intelligens kun e#erlader 
øjeblikkets begejstring over, at opgaven er løst. 
Men det er uden at lære noget, uden stolthed eller 
mestring, fordi det kræver vedholdenhed og øvelse, 
hvis man vil være bedre til noget. 
Der er dog også store muligheder i forbindelse med 
kunstig intelligens. 
Derfor er vi alle nødt til fortsat at forholde os til 
kunstig intelligens, så vi udnytter de digitale mu-
ligheder bedst muligt, fordi vi som skole og gymna-
sium også skal forberede til alt det, der ligger uden 
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for og e#er skolen. Det gør vi bl.a. ved at blive dyg-
tige til at bruge kunstig intelligens som sparrings-
partner og idegenerator, og så må vi designe vores 
opgaver og undervisning på en måde, der giver 
mening i forhold til, hvordan verden ser ud lige nu. 
Kære dimittender
Der venter jer en verden i rivende udvikling. Kun-
stig intelligens kommer til at løse mange opgaver 
hurtigere og bedre end mennesket, men fordybelse, 
re(eksion over det skrevne og sociale kompetencer 
kan den ikke erstatte endnu. Det skal komme fra 
jer.
Jeg tror, det bliver begreber og egenskaber, som en 
kommende arbejdsgiver vil lægge vægt på, når I sø-
ger job. 
Jeg tror faktisk, at fordybelse, vedholdenhed, re-
(eksion og sociale kompetencer bliver de mest 
e#erspurgte egenskaber på fremtidens arbejdsmar-
ked.
For ansøgningen i sig selv - den kan chatten lave for 
jer. Sparring inden jobsamtalen - den kan chatten 
give jer. Research om arbejdsgiver - den kan chat-
ten lave for jer. 
Selve jobsamtalen – den skal I klare selv, og der skal 
I vise, at I har vilje til fordybelse, evne til kritiske 
faktatjek og kritisk tænkning, og vise, at I er ved-
holdende og har sociale kompetencer. 
Det er en stor mundfuld, men når jeg ser på jer og 
kender jeres kompetencer, er jeg helt overbevist 
om, at I nok skal klare det godt.
Kære dimittender
I har, som jeg var inde på i starten, sat jeres a#ryk på 
skolen på forskellige måder, og derfor har jeg valgt, 
at I skal have et tryk af den tidligere Duborg-stu-
dent Hans Clausens maleri ”Spor”. 
I kender maleriet, fordi det blev præsenteret for jer 
på en morgensamling for ikke så længe siden, og 
nu bliver et tryk af maleriet altså jeres. I får et hver, 

signeret af kunstneren selv, og det er mit håb, at 
billedet vil følge jer videre i livet med påmindelsen 
om, at vi alle sætter spor hos hinanden.Den danske 
%losof K.E. Løgstrup skrev, at ”den enkelte aldrig 
[har] med et andet menneske at gøre uden at holde 
noget af dets liv i sin hånd”.
Jeg håber og tror, at Duborg-Skolen har sat nogle 
spor hos jer. 
Og jeg svinger mig lidt højere op ved at sige, at 
skolens undervisere, studievejledere, sekretærer, 
pedeller, rengøringspersonale og ledelse har ha# 
noget af jeres liv i hænderne – vi har sat spor hos 
jer, og på samme måde har I sat nogle spor hos os. 
For mit eget vedkommende kan jeg sige, at det gi-
ver mig energi og gør mig glad at være sammen med 
jer og se jer trives og mærke jeres tillid og jeres tro 
på, at vi sammen kan løse alle udfordringer. Tak for 
jeres tillid og åbenhed og for alle jeres glade smil.
Måske ved I endnu ikke helt præcist hvilke spor, 
skolen har sat hos jer, men I vil undervejs i livet for-
mentlig opleve, at det ene og andet fag spiller ind i 
den hverdag og det liv, I vil leve. Nogle af jer vil helt 
konkret bygge videre på enkelte fag, mens andre vil 
gå andre veje. Til hver enkelt af jer vil jeg sige: ”Gå 
den vej, der er rigtig for dig”. Fordi det ikke er afgø-
rende, hvad I ender med at blive og være, men at I 
først og fremmest er jer selv.
Jeg håber derfor, at I vil gå e#er at få jeres drømme 
opfyldt, så jeres liv bliver, som I ønsker det, og at I 
undervejs vil handle i respekt for andre, fordi alle 
mennesker er lige meget værd.
Jeg ønsker for jer, at I griber ud e#er de muligheder, 
der byder sig, og at I lader andre og verden sætte 
spor hos jer, og at I vil sætte spor hos andre og i ver-
den. 
Med de ord dimitterer jeg jer fra Duborg-Skolen 
2024. 
Tillykke med studentereksamen!

Mindeord for Wilhelm Johannsen

Lørdag den 7.10.2023 sov Willi, 
Duborg-Skolens mangeårige pedel Wil-
helm Johannsen, stille ind omgivet af sine 
børn. De sidste mange år boede han i en 
af boligerne bag Dansk Alderdomshjem. 
Han faldt godt til, hjalp, hvor han kunne, 
og hyggede sig med de andre beboere. 
E#er Willis udtrykkelige ønske %nder alt 
sted i stilhed. Af den grund vil vi ad denne 
vej udtrykke en stor og dybfølt tak for den 
indsats, Willi i sit lange virke som pedel, 
har ydet Duborg-Skolen, og det venskab, 
vi har ha#.
At være på pedel med bopæl på skolen for 
det store danske gymnasium var for Willi 
et døgnjob. Rent bortset fra, at skolebyg-
ningen de (este dage var åben fra klokken 
syv morgen til e#er kl. 22 om a#enen. Ele-
ver langvejs fra kommer tidligt, og a#en-
undervisning og aktivitet i boldspilhallen 
var i gang til sent. Læg hertil det enorme 
antal gæster, ikke blot fra Danmark, der 
ville opleve denne unikke skole med ele-
ver fra 6. klasse til Abitur. Selve bygning-
ernes historie og skolen som (agskib for 
mindretallets skoler vækker interesse.
Pedellen havde ansvaret for, at alt var 
klart, og han skulle have styr på rengø-
ringspersonalet og de mange håndvær-
kere, der kom og gik. Tit var Willi den 
første person, en gæst traf, og Willi måtte 
med venlighed, men også med nødvendig 
myndighed, tage sig af de fremmede.
Vi har selv ha# fornøjelsen at bo på skolen 
med Lieselotte og Willi, så vi kom godt 
ind på livet af hinanden.

Venskabet har vi bevaret, for Willi var god 
at være sammen med. Han var Flensbor-
ger med stort F, og ikke meget i byen for-
bigik hans opmærksomhed, hvorimod re-
sten af Sydslesvig ikke interesserede ham i 
samme grad. Willi havde ikke bil, så han 
var og blev bymenneske.
Willi passede det hele, og alt skulle se or-
dentligt ud. Han havde grønne %ngre og 
skolens planter blev tilset dagligt Han 
havde undulater i et voliere i skolegården 
til glæde for mange elever. Han sørgede 
for SSFs og SSWs arrangementer, når de 
var på skolen. 
Vi kunne altid stole på Willi. Han var 
trofast og loyal, men også klar i mælet, 
når der var ideer og aktiviteter, som han 
ikke ønskede på ”sin” skole. Man var ikke 
i tvivl om hans opfattelse i den givne sag. 
Det var stedse velgørende, at vi talte klart 
og åbent. Det satte jeg pris på som leder. 
Willi var respekteret af lærerne, ja, nogle 
var nok lidt bange for ham – Hvad siger 
Willi? -, men det var ingen skade til. Og 
Duborg-Skolen nød godt af den store an-
svarlighed, han lagde for dagen.
Vi vil bevare mindet om en retlinet og lo-
yal medarbejder, der med al respekt for læ-
rere og ledelse også holdt af eleverne, der 
på deres side havde respekt for ham. Han 
var Duborg-Skolen en god medarbejder.
Vi siger tak for årenes venskab og samar-
bejde.

Kirsten og Erik Jensen
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Den 5. juli var en dag, som mange af os havde set 
frem til, lige siden den dag vi så invitationen i 
Duborg Samfundet.
1974 til 2024 – hvor var tiden dog blevet af? Vi 
mødtes til ka'e og kage i festsalen på Duborg Sko-
len: 40-50-60 års studenterjubilarer. Der var man-
ge, som ikke havde forandret sig særlig meget, an-
dre igen var svære at genkende. Tidens tand – eller 
charmen ved at ældes? Uanset – så var det utrolig 
dejligt at mødes igen – os gamle s’er og m’er. For 
dengang vi blev studenter, var vi blot 13 på hver 
linje – altså 26 studenter i alt! På den måde var vi 
selvfølgelig også tættere på hinanden, og derfor var 
gensynet da også overvældende. 
Vi blev budt velkommen af Rektor Heino Agge-
dam, som dog måtte skynde sig ned til dimissionen 
af årets studenter. Here#er bød Gunnar Dyrvig og 
velkommen, og vi %k lov til at tage et eksemplar af 
bogen ”Duborg-Skolen og resten af Verden – Ud-
og indblik omkring en 100-årig” med os hjem.
Snakken gik lystigt allerede under ka'en – vi var 
straks tilbage til dér, hvor vi slap for et halvt år-
hundrede siden, men med megen mere visdom og 
livserfaring lagret i os hver især. Vi var i alt 18 ud af 
23 mulige studenter årgang 74 samlet her i festsa-

len, og da ka'en var overstået, %k vi mulighed for 
en guidet tur på skolen. Meget nyt er blevet byg-
get, siden vi gik på skolen, og fysik-kemi-lokalet er 
unægtelig mere tjekket end det lille auditorium, vi 
havde været vant til. 
Bente og Arne havde tilrettelagt denne dejlige dag 
for os, og vi var inviteret hjem til Arne ”e#er skole-
tid”. Her var der disket op med diverse drikkevarer 
og lækre snacks, og snakken fortsatte lystigt. En 
gammel diasprojektor viste billeder af os – den-
gang, og det var virkelig sjovt at gense og at min-
des de gode gamle dage. Herfra gik turen videre 
til Restaurant ”Im Alten Speicher”, hvor vi havde 
nogle virkelig hyggelige timer sammen og nød at 
genopfriske skoletiden. Alle havde fået opgaven at 
re(ektere over følgende: ”Hvad er det bedste, jeg 
har taget med mig fra min tid på Duborg Skolen?” 
og sige et par ord om dette i løbet af middagen. Det 
blev en spændende, bevægende og  overraskende 
runde. Nogle havde oplevet tiden som en skvul-
pen i smult vand, hvor andre nærmest havde været 
nødt til at crawle sig igennem skoletiden. Nogle 
mindes betydningsfulde venskaber, andre nævnte 
lærere, der havde inspireret til indsigter i selvet og 
i verden. Et mislykket fysikforsøg stod også stærkt 
i erindringen. 

Vores 50 års studenterjubilæum Vi skiltes med et lø#e om, at vi skulle se hinanden 
igen i løbet af en kortere periode, for vi har trods alt 
nået en alder, hvor der er nogle af os, der falder fra.
Tak til Duborg-Samfundet for at tage initiativ til at 
samle os, og tak til klassekammeraterne for et dej-
ligt gensyn og en rigtig god dag.
Her er nogle udpluk fra de mails, som Bente, Arne 
og jeg modtog e#erfølgende:
Jeg vil gerne stemme i, med en tak til Arne og Bente for 
deres veltilrettelagte dag. Det var en rigtig dejlig dag og 
jeg nød gensynet med jer alle.

Hvor var det dog intense, sjove og super-berigende timer 
i selskab med jer.

Tak til alle for et rart gensyn og hyggelige timer med 
mange gode minder og "ere samtaler!

Gennemsnitsalderen for mænd er 79,3 år, så måske det 
kniber med 60-års jubilæum for nogle af os.

Med de pessimistiske udsigter ovenfor, er der jo ikke an-
det for, vi må ses noget før. Tusind tak for et rigtig #nt 
gensyn! Det er lidt utroligt, vi kan blive ved at snakke 
så godt sammen e!er 50 år, og e!er vi hver især har fået 
vores egne liv. Håber, vi ses igen, inden der er gået 10 år.

Det er dejligt at vi kan bibeholde relationerne og kon-
takten ti hinanden. Jeg er klar til næste gang, når som 
helst

Vil også sige stort tak for skønt og hyggeligt samvær den 
5. juli! En ekstra stor tak til Bente og Arne for arrange-
mentet e!er mødet på skolen, hvor jeg savnede en fæl-
lessang eller to samt måske en ”holdvis” præsentation 
af jubilarerne!

Kirsten Suhr



Vores 40 års studenterjubilæum.  

Fredag den 5. juli startede vi, som det jo er tradition, ud med kaffe og kage på 
Duborg-skolen. 
Vi var ca 25-30 40års jubilanter, og det blev et glædeligt gensyn. Vi tog naturligvis 
også rundt og så skolen, som i det store og hele ligner sig selv. 
Smuk og velholdt! 
Sjovt at se disse års studenter, hvis dimission skulle holdes kl.16.00. Meget underligt 
at tænke på, at det virkelig var flere årtier siden, vi selv stod der i vores pæne tøj og 
huer på. Det skal siges, at også mange af os havde fundet de gamle studenterhuer 
frem og mange mødte op iklædt huer. 
  
Efter et dejligt besøg på Duborg-Skolen var der 
arrangeret en byrundtur med Hans Christian 
Davidsen i spidsen, der kunne fortælle en del sjove 
ting om byen foruden mange historiske facts.  
  
Om aftenen samledes de fodboldinteresserede så til 
kvartfinalen i EM-fodbold lidt tidligere ude på 
Utspann i Schafflund. De der ikke gik helt så højt op 
i det mødte op en time senere. Alt i alt kom vi op på en flok af 
omkring de 45 gamle elever. Pludselig var fodbolden heller 
ikke nær så interessant, for nu skulle der krammes, snakkes, 
grines og mindes. Snakken gik lystigt om både lærere, 
timerne, lejrskole, byrden af lektier, kærester, studietur, rektor 
Fanø inkl. fruen - og naturligvis om diverse skarnstreger. 

Vi fik dejlig mad og havde mange hyggelige timer sammen, hvor vi kunne opdatere 
hinanden med hensyn til vores liv, familien, arbejdet, nytilkomne børnebørn, andre 
skelsættende begivenheder og helbred. Det sidste er vist noget, der kommer med 
alderen;-) 
  
 Det hele var i øvrigt arrangeret af Jörg Helmer, som igennem mange år også har stået 
for de årlige grillfester i roklubben og vores punschtur i Flensborgs gågade i 
december måned. 
Her plejer vi at være en lille flok på ca 15-20 personer, der hygger sig sammen. 

Det er altså noget ganske særligt at være sammen med mennesker, som man har 
kendt nærmest hele livet! 

  
Susanne Boisen, årgang 84. 
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Det er ret privilegeret at interviewe brygmesteren 
fra Svaneke Bryghus i bryghusets restaurant på tor-
vet i Svaneke. Han kan nemlig bare selv gå ind og 
tappe øl til dig fra tanken, også øl som slet ikke kan 
fås i hanerne i restauranten, hvor der ellers må siges 
at være et upåklageligt godt udvalg.
“Det her er en Jylsplat. Den er brygget i august 
2009. Vi sælger den ikke. Den serverer vi kun for 
venner og gæster. Jeg proppede en masse bær i den, 
og det a'ødte så en spontangæring. Ellers kunne 
det ikke lade sig gøre”, siger Jan Paul, da vi smager 
på den særlige øl under halvtaget i gården på Svane-
ke Bryghus’ restaurant i Svaneke.
Smagen er fyldig og frugtig. Samtalen kan ikke 
undgå at handle om øl. Men først og fremmest 
skyldes besøget hos Jan Paul, at han er sydslesviger 
og har valgt at slå sig ned i Danmark. Med udgan-
gen af august 2023 er han på vej videre ud i den 
store verden. Da han blev interviewet til magasinet 
Grænsen i 2010, fortalte han om, hvordan han e#er 

at være (yttet til Flensborg med en tysk far og %nsk 
mor tilfældigt blev en del af det danske mindretal.
Under et tilfældigt møde med en dansk kvinde på 
en legeplads blev hans mor opmærksom på den 
danske børnehave lige ved siden af.
“Jeg har ikke dansk blod i årerne. Men så be-
gyndte jeg i børnehaven, fortsatte på Gustav Jo-
hannsen-Skolen og endte med at blive student fra 
Duborg-Skolen”, fortæller han.
Den sydslesvigske hybrid
Men hvor dansk følte Jan Paul sig så mod slutnin-
gen af gymnasieuddannelsen?
“Jeg følte mig ikke superdansk. Men heller ikke su-
pertysk. Jeg var nok den der sydslesvigske hybrid. 
Men Sydslesvig og Sønderjylland blev mit sted. Jeg 
skatede meget, og det gjorde jeg steder på begge si-
der af grænsen”.

Sydslesvigere i Danmark

I en ny serie fortæller sydslesvigere om at have bosat sig i Danmark.

Valgte Danmark:

Sjovere at  
lave øl her
Tekst og fotos af Poul Struve Nielsen

Sydslesvigsk brygmester tog sin uddannelse i München og gjorde karriere i Danmark, fordi det 
tyske Reinheitsgebot, som var vigtigt i 1500-tallet, er blevet en unødig hindring for kreativiteten i 
ølbrygning. Nu skal han videre ud i den store verden, Mød Jan Paul, Svaneke Bryghus, som er den 
første i magasinet Grænsens nye serie om sydslesvigere i Danmark.
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“Når jeg valgte at studere i München, var det for-
di, jeg gerne ville være bryggeriingeniør. Der er en 
tysk uddannelse, mens det er en lang, stenet vej i 
det danske uddannelsessystem, hvor du først skal 
uddanne dig til ingeniør, farmaceut eller fødevare-
kandidat, og så er der en ikke-SU-%nansieret over-
bygning”.
“Halvvejs gennem min uddannelse tog jeg hyre på 
et skib og var ude at sejle et halvt års tid. Da jeg kom 
hjem, stod det klart for mig, at jeg ikke skulle blive i 
Tyskland. Jeg %k nok af det tyske Reinheitsgebot”, 
siger Jan Paul om den standard, som de (este tyske 
bryggerier lever op til.
Indtil 1987 skulle øl følge Reinheitsgebot for at 
blive solgt i Tyskland, men så nåede EF-domstolen 
frem til, at det var i strid med loven om varernes 
frie bevægelighed i EU. Som brygmester i Tyskland 
skal du dog stadig leve op til det.
“Bare ordet lyder grimt. Og det er et dogme, som 
ingen mening giver. For 500 år siden proppede folk 
alt muligt i øllet. Og det duer jo ikke at sælge øl, 
der er brygget på bedstemors gamle strømpe. Der-
for besluttede man, at hvis man skulle sælge øllet, 
skal man leve op til nogle bestemte krav. Men det 
betyder, at øl kun må bestå af %re ingredienser. Det 
giver ingen mening i dag. Bare man kommer et 
laurbærblad i, er det ifølge de stramme regler ikke 
længere øl”, fortæller han.
De %re ingredienser, øllet må bestå af, hvis man 
følger Reinsheitsgebot, er vand, gær, bygmalt og 
humle. Jan Paul blev færdiguddannet netop, da 
mikrobryggerierne blomstrede, og al mulig slags øl 
kom på markedet i Danmark.
“Jeg kunne se, der skete noget i Danmark”, si-
ger brygmesteren, der %k sit første job på Thisted 
Bryghus i 2004.
Året e#er blev han en af Danmarks yngste bryg-
mestre i Svaneke, som allerede i 2000 startede op 
som et af Danmarks første mikrobryggerier. I dag 

er Svaneke Bryghus et veletableret ‘cra#’ bryggeri, 
som mikrobryggerierne betegnes med et engelsk 
ord. Svaneke brygger over 1,7 million liter økolo-
gisk øl om året, og øllet forhandles i hele Danmark.
Jan Paul har i et interview med Fødevarewatch sat 
ord på den spændende tid:
“‘Brøckhouse’, der ikke %ndes længere, har ha# en 
stor aktie i at have startet scenen. Så har Anders 
Kissmeyer fra Nørrebro Bryghus også en aktie. Og 
Christian Skovdal fra Ølfabrikken, og så selvfølge-
lig Mikkel Bjergsø fra Mikkeller. Det er dem, der 
virkelig vejer tungt og har været med hele tiden – 
og Amager Bryghus” sagde han.
Et par andre mikrobryggerier fra den tid, som nu 
har øl stående ved siden af Svanekes i supermarke-
derne, er Herslev Bryghus ved Roskilde og Braun-
stein i Køge fra henholdsvis 2004 og fra 2006.
Virtuos i Klondike
“De tyske bryggere er knaldhamrende dygtige. De 
er virtuoser. Men de er ikke supereksperimenteren-
de, det er de danske bryggere til gengæld. Men de 
kan godt bruge lidt
disciplin, derfor har jeg undervist i 17 år på den 
skandinaviske bryggerhøjskole (på Carlsberg, red.) 
og på Københavns Universitet”.
Selv om Jan Paul synes, Reinheitsgebot sætter for 
stramme rammer, mener han også, at der er lidt 
‘Klondike’ inden for ‘cra#’.
“I Danmark må man kalde sig brygmester uanset 
hvad. I Tyskland skal man være uddannet for at 
kalde sig Braumeister”, fortæller han.
Vi har nu fået en anden øl i glasset. Den anden 
øl virker lidt (ad i sammenligning med det 14 år 
gamle bryg. Men e#er et par mundfulde og e#er at 
den har fået lov at varme ganen lidt op, vinder den i 
smag og virker til at have meget fylde.

Det er en meget speciel smag. Den lugter lidt af hip-
piekøkken. Øl er som med et kompliceret stykke 
musik. Det, man skal arbejde og kæmpe for, er det, 
man holder af i længden. Sådan er det jo også med 
kvinder,” siger Jan Paul.
Når han nu forlader Bornholm, beholder han den 
gård, han har boet på.
“Jeg føler mig mest hjemme på Bornholm. Mine 
børn er født her og vokset op her. Jeg kender hver 
en sten, hver en klippe, hver en havn. Jeg har min 
lille, gamle sejlbåd, træbåden Jensine, liggende her. 
Det er ikke en, jeg sejler til Sverige eller Flensborg 
med. Det er en åben båd, og jeg bliver langs kysten 
og sejler højst til Christiansø. Når jeg lægger til der, 
spørger de undrende: Er du kommet hertil i den 
båd?”
Om at være sydslesviger siger han: 
“Jeg har altid hygget mig med den antikverede 
måde at være dansk på. Jeg kunne vældig godt lide 
den danske boble. Og jeg elsker Flensborg med 
punkerne og skaterne. Det er et helt andet Tysk-

land end Bayern. Jeg hang ud med skatere og pun-
kere og gik til musik i Volksbad og Kühlhaus. Der 
er en fed gejst i Flensborg, som jeg elsker at besøge. 
Men jeg kunne ikke bo i Flensborg igen. Fortiden 
og gamle minder rumsterer for meget i hovedet. 
Det er støj for mig, selv om det er gode minder”.
“På Bornholm er der også (ere, som var bz’ere i 
Berlin i 1980’erne og er (yttet til. Nu bor de her 
sammen med gamle christianitter og hippier. Men 
jeg er ved at få det med Bornholm som med Flens-
borg e#er at have været her i 18 år. Når jeg kommer 
rundt, husker jeg, at jeg sad på den klippe og kysse-
de, og jeg faldt ned fra den kantsten og forstuvede 
anklen”.
Han vil blive savnet i Svaneke.
“Jan Pauls enorme viden om ølbrygning og gæren 
har været til en uundværlig ressource, men jeg har 
også respekt for, at Jan Paul vil udbrede sin viden 
og ud i verden”, siger Steen Jespersen, som er ad-
ministrerende direktør i Svaneke Bryghus, til Fø-
devarewatch.
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En verden af vildgær
Den sydslesvigske brygmester skal ud at se verden. 
Han har startet sit nye %rma, JP Brewing Consul-
ting, som er et enkeltmands%rma, der gør det mu-
ligt for ham at være konsulent og øse af sin viden 
om gær og hvordan man kan udnytte vildgær fra 
naturen – i modsætning til kulturgær, som er dyr-
ket til en bestemt slags øl. Desuden er han ekspert i 
at lave alkoholfrie øl fra forskellige gærtyper.
“I første omgang kører jeg til Georgien. Jeg skal be-
søge venner og virksomheder. Og jeg skal arbejde 
sammen med én, som har et bryggeri i Georgien. 
Så skal jeg til Armenien, og jeg skal hjælpe til med 
at bygge et bryggeri i Cameroun og sætte det i dri#. 
Så nu vil jeg rejse og arbejde, når jeg har brug for 
penge. Og spille harmonika, når jeg ikke behøver 
lave noget. Jeg skal også ud at sejle igen. På havet er 
der ingen støj”, siger han.
Apropos Christiania, så kører Jan Paul blandt an-
det i Jacob Ludvigsens gamle Saab. Reklameman-
den, der var med til at vælte hegnet til den røm-
mede Bådsmandsstrædes Kaserne og bane vejen 
for etableringen af fristaden Christiania, boede på 
Bornholm nær Svaneke til sin død i 2017. Og bilen 
overtog brygmesteren altså.
Det bliver dog i en lidt nyere Saab, at Jan Paul, når 
den danske sommer er forbi, kører sydpå mod Ge-
orgien.
“Jeg har nået mange ting med bryggeriet, så nu er 
det på tide at kaste sig ud på de 70.000 favne vand, 
som Kirkegaard sagde. Jeg skal ud af komfortzo-
nen. Jeg beholder dog Bornholm som base, jeg har 
fremlejet den gård, jeg har boet på.”
“Jeg har startet en ny virksomhed, et kørende in-
geniørbureau, hvor jeg vil hjælpe bryggerier med at 
implementere grønne teknologier. De færreste ved 
noget om ‘grønne’ – eller naturlige – køleanlæg, og 
CO2-genindvinding fra gæringsprocessen. Jeg kan 
se på energihusholdning og også hjælpe med mi-
krobiologi og mikroskopering.”

“Min favoritøl er altid den sidste øl, jeg har bryg-
get. Lige er det ‘Posledni Laska’, det betyder ‘den 
sidste kærlighed’, og den har vi lavet i samarbej-
de med Pilsner Urquell i Tjekkiet. Det er nok det 
mest blærede. Da jeg begyndte at drikke øl, var det 
Flensburger Pils, vi sad og drak ved Hafenspitze. 
Men den første øl, hvor jeg sagde ‘Wauw’, det her er 
noget andet, var en Pilsner Urquell.”
“Nu har jeg samarbejdet med brygmesteren derne-
de, og når jeg har været der, kunne jeg bare gå hen 
og tappe øl fra trætønderne dernede. Vi kører på 
med den til Øltorvet i august i København.”
Og der er så lige en øl mere. Den får vi skænket op i 
glassene og tager med ned til den lille sejlbåd, Jensi-
ne. Det er en syrlig øl med masser af bærsmag.
“Den her hedder Bjørnebanditten. Det er en øl, 
jeg har brygget med en gær, jeg ‘stjal’ nede i Geor-
gien hos en sjov fyr, jeg mødte i bjergene, hvor jeg 
overnattede. Han bød på hjemmelavet vin og hjem-
melavet snaps. Vinen, den var så god, og den var 
vildgæret, som det sig hør og bør i Georgien, at jeg 
snuppede bundslatten, altså med gæren, og tog den 
med hjem til Bornholm og bryggede en øl på den”.
“Manden, som jeg %k gæren af, han havde lige ak-
kurat været i batalje med den lokale bamse, fordi 
den begyndte at gnave i en ko, som han ejede. Han 
skulle skyde den, men han snittede den kun, og så 
røg de i (æsket på hinanden. Han var rimeligt for-
slået e#er den tur. Så jeg syntes, at sådan en gavtyv 
som ham, han havde fortjent sin egen øl,” fortæller 
Jan Paul om en øl, hvor sydslesvigeren %k blandet 
sit næste mål, Georgien, godt sammen med den 
mangeårige base, Bornholm.

Artiklen er hentet med tilladelse fra  
”Grænsen nr. 4, august 2023”
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Noah Allerelli, Flensborg
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Emilia Juno Eser, Flensborg
Carlos  Genter, Flensborg
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Dora Lange, Flensborg
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Tim Müller, Flensborg
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Lea Volling, Flensborg
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Deborah Lehnfeld, Flensborg

Siiri Leiner, Flensborg
Hamilton Probst Linde, Flensborg
Victoria Probst Linde, Flensborg

Johann Leve Matthiesen, Flensborg
Anabel Helene Pontoppidan, Flensborg

Lara Simonsen, Flensborg
Marlene Sund, Skovlund

Robin Mika Wings, Flensborg

ESA F9

Tjade Häßler, Sild/Vesterland
Samuel Liedtke, Flensborg

Nikolai Mailand, Flensborg
Alicia-Joelle Möller, Flensborg

Aditep Soisakhu, Tarp
Georgina-Dorcas Akor, Flensborg

Pia So%e Andresen, Flensborg
Layla Hassan, Harreslev

Lara Sophie Jürgensen, Hanved
Jarla Marie Petersen, Flensborg

Luna Soraya Scheel, Sild/Vesterland

Lenya Matea Thümmel, Flensborg
Lars Rohde Werngreen, Harreslev

Mara Bendixen, Flensborg
Elias Can Dodak, Harreslev

Annika Mila Jensen, Hanved
Hannes Jordt, Flensborg

Luna Ruby Langner, Sild/Vesterland
Lily Leonie Mohrhof, Ausacker

Emily Schmidt, Flensborg
Emilia Reintraud Vollertsen, Sørup

Anders Johan Zierke, Flensborg
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Mika Ingmar Adrian Ves
Oliver Allerelli Flensborg
Peer Ove Andresen Store Solt
Linn So%e Andresen Sild/ Vesterland
Michel Andresen Ves
Tamara Isabell Andresen Flensborg
Jolina Suela Annecke Nykirke
Fuad Ari% Flensborg
Lasse Johannes Baier Harreslev
Tom von Bargen Harreslev
Jens Uwe Bartmann Flensborg
Marie Christin Bartz Harreslev
Arved Baute Flensborg
Eva Evelyn Frølund Behrens Flensborg
Marten Peer Beierdör'er Flensborg
Janne Malin Bjerringgaard Østerby
Nilas Jeppe Bjerringgaard Østerby
Arild Rasmus Blöcker Flensborg
Philip Boldt Vanderup
Collin Lian Boysen Flensborg
Sarah Bremer Sønderløgum
Ben Michael Brilts Flensborg
Nele Bruse Ves
Emily Bünning Flensborg
Lara Walburg Carstensen Flensborg
Leon Florian Christiansen Flensborg
Lasse Per Christiansen Store Solt
Clara Margarete Lund Deyerl Flensborg
Jarne Ule Dibbern Munkbrarup
Anna Due-Hansen Flensborg
Finn Dördelmann Flensborg

Cheyenne Wanda Erdmann Flensborg
Jonas Erichsen Vanderup
Emma Anneke Franzen Flensborg
Pia Friedrichsen Enge-Sande
Lasse-Jendrik Manfred Frös Flensborg
Sophie Galley Sørup
Tom Gernemann Flensborg
Amin Ghiyati Ibn Ziyad Flensborg
Madita Grigat Flensborg
Anna Maria Grunow Flensborg
Hanna Kaja Göttsche Flensborg
Lotta Hagge Flensborg
Luca Raphael Hansen Læk
Paulina Johanna Anneli Hansen Harreslev
Henrik Robert Hansen Flensborg
Amy-Lee Harwardt Flensborg
Emma Hedelund Flensborg
Simon Paul Heeckt Flensborg
Casandra Michelle Heller Siversted
Mette Marie Heller Siversted
Jonas Henningsen Masbøl
Arved Hornschuh Flensborg
Marius Horst Ves
Marc Oliver Härtel Enge-Sande
Jesse-Remo Imboden Sild/ Vesterland
Jasper Jensen Harreslev
Jens-Mattis Ove Jessen Store Solt
Merit Johanna Jochem Flensborg
Maart Ove Johannsen Goldebæk
Ste'en Bo John Flensborg
Ellen Viktoria Jäger Flensborg

Miie Mommine Kahl Risum-Lindholm
Larissa Sophie Kahse Meden
Navina Felicitas Kamrad Flensborg
Pay Momme Kirchner Nibøl
Sarah Lyck Klicman Harreslev
Elias Jakob Kloppenburg Linved
Nadine Knabe Harreslev
Nieke Kock Harreslev
Joshua-Reinhold Kopietz Store Vi
Jonas-Falk Kopietz Store Solt
York Nico Kupfer Dollerup
Line Mathilde Kusch Flensborg
Paulina Lassen Sønderbrarup
Jannik Lorenzen Flensborg
Justus Curt Alfred Löwe Flensborg
Tristan Mader Sørup
Ea Madsen Harreslev
Jördis Heide Elisabeth Maier Maarkær
Jonas Martens Agtrup
Alina Sophie Michelsen Harreslev
Marco Mikkelsen Flensborg
Niklas Maassen Flensborg
Frieda Naumann Munkbrarup
Shina Nazari Hanved
Milan Kimi Paul Nielsen Flensborg
Amelie Sophie Nieves Valsbøl
Jette Nissen Sørup
Thiago  Oliveira Schulze Harreslev
Till Ove Flensborg
Tom Pasing Vanderup
Mia Cathrine Sloth Pedersen Harreslev

Jil Alexandra Peters Flensborg
Valerie Elisa Pfeifer Flensborg
Ann- Jocelyn Pischel Flensborg
Mathis Plorin Flensborg
Lennart Valentin Ramisch Flensborg
Lasse Rampf Flensborg
Filip Rother Harreslev
Adriaan Sixten Arne Sager Lyksborg
Jonathan Schmidt Skovlund
Amelie Jorina Schneider-Pungs Flensborg
Angelina Sophie Schröder Harreslev
Lara Schönig Flensborg
Loke Elias Sommer Flensborg
Luca Christian Sott Flensborg
Lana Starck Valsbøl
Finn Steinert Flensborg
Anne Steinhof Flensborg
Alexia Stephanides Munkbrarup
Fee Matilda Sydow Jørl
Rune Melchior Sönnichsen Medelby
Bent Yannick Tessin Freienwill
Fiete Drees Thonfeld Lyksborg
Anis Vrevic Flensborg
Marvin Gunther Wallis Flensborg
Iwer Warming Agtrup
Lotta Alisa Wegener Lyksborg
Mia Christine Wegner Hanved
Charlotte Valerie Werner Eggebæk
Lisa Rohde Werngreen Harreslev
Amelie Lina Dagmar Zetzsche Flensborg
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Referat af generalforsamling 2024

Generalforsamling i Duborg-Samfundet lørdag 27. Januar 2024 kl 15 på Duborg-Skolen. 
Antal fremmødte: 9 (- incl bestyrelsen)

1. Valg af dirigent  Valgt blev: Erik Jensen

2. Valg af referent  Valgt blev: Ole Møller

3. Bestyrelsens beretning om det forgangne år, 
dere$er spørgsmål og drø$else
Erik Jensen berettede at årsskri#et er udgivet. Sid-
ste gang at Herbert Alsen er trykker på årsskri#et. 
Der skal %ndes nye måder at få trykt og udgivet 
årsskri#et.
Erik Jensen hører op som medlem af bestyrel-
sen e#er mange års aktivitet i Duborg-Samfun-
det - ophører herunder også med redaktion af 
Duborg-Samfundets årsskri#.
4. A%æggelse af regnskab, underskrevet af 
revisor ogbestyrelsen, dere$er spørgsmål og 
drø$else samt godkendelse.
Gunnar Dyrvigs kasseregnskab er fremlagt i års-
skri#et “Duborg-Samfundet 2023”.
Formuen er inden betalingen af udgi#er vedrøren-
de årsskri#et på 9462 Euro - uændret fra sidste år.
Antal udsendte årsskri#er 2023 er 435 (heraf 106 
til årgang 2023. En prognose for 2024 vil være 300 
hæ#er). Der udsendes færre hæ#er fordi en række 
modtagere er slettet (e#er 2-3 år slettes ikke beta-
lende som modtagere af årsskri#et).
Få nye melder sig som betalende. I de sidste 10 år-
gange er 18 elever registreret som betalende 
Debatten drejede sig om hvordan betingelserne 
for Duborg-Samfundets eksistens har ændret sig 
og hvordan man evt. Kunne vække interessen for 
Duborg-Samfundet.
Regnskabet blev godkendt.

5. Forslag fra bestyrelsen: der er ingen forslag 
fra bestyrelsen

6. Rettidigt indkomne forslag fra medlemmer-
ne: der er ingen rettidige forslag fra medlem-
merne.

7. Vedtagelse af budget og fastsættelse af bidrag:
Budgetforslag for 2024;
Trykning af årsskri#  2000 € 
Udsendelse af årsskri#  1100 € 
Boggaver til afgangselever 350 € 
Møde med jubilarer  350 € 
Diverse   300 € 
Ialt    4100 €
Minimumsbidraget fra medlemmer, der modtager 
det trykte årsskri#, foreslås uændret til 5 € / 40 kr
Budgetforslaget blev vedtaget
8. Valg af op til 3 - 5 bestyrelsesmedlemmer - 
heraf ét med bopæl i Danmark
Genvalg af de opstillede fra bestyrelsen og Jørg As-
mussen vælges ind i bestyrelsen.
Bestyrelsen består nu af: Rudolf Föh, Gunnar Dyr-
vig, Ole Møller,Lars Nielsen, Jørg Asmussen
9. Valg af op til 2 bestyrelsessuppleanter. 
Erik Jensen blev valgt
10. Valg af revisor og revisorsuppleant for 2 år. 
Andrea Teebken og Christel Hansen blev valgt.
11. Eventuelt: 
Her vil bestyrelsen gerne lægge op til en debat om 
Duborg-Samfundets fremtid.

Forslag om at nedlægge Duborg-Samfundet. For-
slaget vakte debat.
Debat om formålet med Duborg-Samfundet. 
Debat om på hvilken måde Duborg-Samfundets  
eksistens kan ændres. Debat om på hvilken måde 
Duborg-Samfundet er ‘synligt’ for medlemmer  og 
mulige medlemmer.
Huske at gøre evt. fremtidige ændringer for 
Duborg-Samfundet til genstand for tilbagemeldin-
ger fra medlemmer.
Opgave for den nye bestyrelse at tegne en plan 
for hvorledes en nedlæggelse/forandring af 
Duborg-Samfundet kan %nde sted.

Ref. Ole Møller - 27. januar 2024
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Referat af generalforsamling 2025

Dette er et sammendrag af referatet. Den fulde version kan ses på hjemmesiden duborg-samfundet.dk.
Generalforsamlingen blev a$oldt den 25. januar 2025 på Duborg-Skolen.  

Der var 12 fremmødte medlemmer inklusive bestyrelsen på 4 personer.
Pkt. 1. 
Som dirigent vælges Jørg Asmussen (JA), næstfor-
mand i DS.
Pkt. 2. 
Som referent vælges Ole Møller.
Pkt. 3. 
JA a(ægger bestyrelsens beretning om det forgang-
ne år og gør herunder rede for de problemer, DS 
står over for:
1. Manglende tilgang af nye medlemmer.
2. At få de unge i tale (bestyrelsen har ikke aktuel 
tilknytning til Duborg-Skolen og derfor manglen-
de fornemmelse af, hvad der sker på skolen)
3. Manglende fornemmelse af, hvilke medier (So-
Me) og emner der skal anvendes for at få de unge 
i tale.
4. Det trykte årsskri# betyder meget for mange, 
men hører måske fortiden til.
JA konkluderer, at foreningen som den er nu, ikke 
har en fremtid. Han skitserer følgende muligheder:
a. Enten fornyer en frisk ny bestyrelse med nye ide-
er foreningen og prøver på at føre den videre.
b. Eller foreningen nedlægges helt.
c. En mellemløsning kunne være at nedlægge 
Duborg-Samfundet som en juridisk forening. Her-
e#er kunne DS genstartes som en uformel sam-
menslutning styret af en arbejdsgruppe.

Beretningen og især problemerne og fremtidsmu-
ligheder drø#es livligt og konstruktivt af de tilste-
deværende.
Pkt. 4. 
Kasserer Gunnar Dyrvig a(ægger regnskab. Regn-
skabet, der er udsendt sammen med indkaldelsen 
til generalforsamlingen, godkendes.
Pkt. 5. 
Forslag fra bestyrelsen: Der vil blive indkaldt til 
en ekstraordinær generalforsamling den 29. marts 
2025 kl. 15 på Duborg-Skolen med henblik på en 
nedlæggelse af foreningen, hvis ikke der indtræder 
nye kræ#er i bestyrelsen på denne generalforsam-
ling.
Pkt. 6. 
Rettidigt indkomne forslag fra medlemmerne: In-
gen
Pkt. 7. 
Vedtagelse af budget og fastsættelse af bidrag: Be-
styrelsens budgetforslag for 2025 er udsendt sam-
men med indkaldelsen til generalforsamlingen og 
fremgår af det fulde referat på duborg-samfundet.
dk. Bidraget kan ikke fastlægges på grund af for-
eningens uvisse fremtid. Budgetforslaget bliver 
vedtaget.
Pkt. 8. 
Valg af bestyrelsesmedlemmer: Ingen nye kræ#er 
opstiller til valg. Den bestående bestyrelse fortsæt-
ter derfor frem til den ekstraordinære generalfor-
samling, som der nu vil blive indkaldt til. Besty-
relsen består af: Rudolf Föh, Gunnar Dyrvig, Ole 
Møller, Jørg Asmussen.

Der indkaldes hermed til

ekstraordinær generalforsamling for Duborg-Samfundet

den 29. marts 2025 kl. 15 i Duborg-Skolens fællesområde

Dagsorden :
1.  Valg af dirigent og referent
2.  Redegørelse fra bestyrelsen om foreningens situation. 
3.  Forslag fra bestyrelsen. Den nuværende bestyrelses forslag til ændring af foreningens struktur  
 fremgår af bestyrelsens indledning til årsskri#et.
4.  Forslag fra medlemmerne. Forslag skal være bestyrelsen i hænde før den ekstraordinære  
 generalforsamling.
5. Afstemning om forslaget fra bestyrelsen.
6. Afstemning om eventuelle forslag fra medlemmerne.
7. A$ængigt af udfaldet af de tidligere punkter eventuelt: 
 a. Nyvalg af bestyrelsesmedlemmer og suppleanter. 
 b. Nyvalg af revisor samt suppleant. 
 c. Fastsættelse af bidrag.
8. Eventuelt

Pkt 9. 
Valg af op til 2 bestyrelsessuppleanter: Ikke rele-
vant inden den ekstraordinære generalforsamling.
Pkt. 10. 
Valg af revisor og revisorsuppleant: Christel Han-
sen fortsætter indtil den ekstraordinære general-
forsamling.

Pkt. 11. 
Eventuelt: Intet.

Referent: Ole Møller - 26. januar 2025 
Sammendrag: Jørg Asmussen
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